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Miljö-och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt ordföranden Ulla Hamiltons(m)och 
tjänstgörande ersättare Gustav Åkerbloms(^)förslag: 

1 Miljö och hälsoskyddsnämnden godkännerihuvudsak förvaltningens förslag till 
beslut punkten 1. 

2 Nämnden avslår punkterna2och3iforvaltningens förslag. 

3 Nämnden beslutar att översända redovisningen till kommunstyrelsen 

4 Nämnden anför därutöver följande: 
Kommimfullmäl^tige gavibudgeten för 2009 miljö och hälsoskyddsnämndeni 
uppdrag att utreda ett eventuellt permanenterande av Energicentrum.Vi anser att 
redovisningen utgör ett bra underlag för kommunfullmäktiges budgetarbete inför 
budgetperioden 2010.Det är emellertid inte aktuellt att nänmdenidetta skede tar 
ställning för enskilda förslag. Det kan vara frestainde att utan vidare förespråka det 
tredje mest omfattande alten^ativet,menidessa tider är det viktigt att det tas ett 
helhetsgrepp på hela stadens ekonomi, och att vi tar ett ansvar for stockholmarnas 
skattepengar. Det helhetsgreppet och det ansvaret, hanterasibudget 2010 

^rendet^^audi^u^ 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtandeirubricerat ärende fi^ån den 27 april 2009. 
Förvaltningen föreslog att miljö och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt följande: 

1 Godkänna förvaltningens redovisning av uppdraget. 

2 Översäi^da redovisningen till kommunstyrelsen för ställningstagande. 

3 Förorda det tredje alternativet vid en permanentning av verksamheten. 

N^^^d^^^^e^^r^d^^^^^vär^r^d^t 

H r̂arr̂ iagda förslagtillbeslut 
1) GrdforandenUllaHamilton(m)ochtjäi^stgörande ersättare Gustav Åkerblom(fp) 

föreslår att(se beslutet). 

2) Vice ordfÖrandenÅsa Romson (mp)ochledai^ötema Karin Wanngård(s)och 
StellanFHamrin(v)föreslår att miljö-och hälsoskyddsnämnden beslutar! 
enlighet med förvaltmngens förslag till beslut. 

O^r^stu^n^ 
Grdforanden ställer de framlagda förslagen emot varandra och nämnden beslutar enligt 
Ulla Hamiltons(m)och Gustav Åkerbloms(fp)förslag till beslut. 

^e^ervat^on 
Vice ordförai^de Åsa Romson(mp)och ledamöterna Karin Wanngård(s), Malte 





Sigemalm(s),Ulla^öhnk(s),Godfi^eyEtyang(s)ochStellanFHamrin(v)reserverar 
sig mot beslutet med hänvisning till Åsa Romsons, Karin Wanngårds och StellanF 
Hamrins förslag till beslut. 

Vidprotokollet 
Maria Stigle 

Rätt utdraget intygar: 
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Nicolas Heyum 
Projektledare Energicentrum 
08-508 27 457 
Nicolas.heyum@miljo.stockhoim.se 

TJÄNSTEUTLATANDE 
DNR 2005-006577-

2009-04-27 
MHN 2009-05-13 p l9 

Till Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

1 Godkänna förvaltningens redovisning av uppdraget 

2 Översända redovisnmgen till kommunstyrelsen för ställningstagande 

3 Förorda det tredje altemativet vid en permanentoing av verksamheten 

I stadens budget för 2009 fick Miljö- och hälsoskyddsnämnden i uppdrag att utreda ett 
eventuellt permanentande av Energicentram, som idag bedrivs som ett projekt finansierat 
av Miljömiljarden. Förvaltningen föreslår att Miljö- och hälsoskyddsnämnden lämnar 
denna redovisnmg som svar på uppdraget från Kommunfiilhnäktige. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutade den 23 mars 2004 att ansöka om medel ur 
Miljömiljarden för 13 projekt, varav Energicentrum är ett. Efter beslut i 
Kommunstyrelsen inrättades Energicentrum i mars 2006. Miljö- och 
hälsoskyddsnämnden beslutade därefter om Energicentrums mriktning i maj 2006: 

Målen för Energicentrum är att bidra till att staden effektiviserar sin energianvändnmg 
• med 10 % mellan åren 2006 och 2011 
• med 50 % på längre sikt 

och att Energicentmm bidrar till att staden upprättar energistatistik för all sin verksamhet. 

Box 8136, 104 20 Stockholm. Telefon 08-508 28 800. Fax 08-508 28 808. registrator@milio.stockholm.se 
Besöksadress Tekniska nämndhuset, Fleminggatan 4 

www.stockholm.se/milloforvaltningen 
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TJÄNSTEUTLATANDE 

F^^^^lt^l^^^^ss^n^^^^l^t^^ 

Energieentrumkanvidettpermanentandesvaraförsamordnmgavenergifrågoristaden, 
verkaförintroduktionavnyteknikochvarakontaktpunktförexempelvis 
energileverantörer. 

^rapporten som bilagtsdettaärende presenteras trealtemativmedbudgetförett 
permanentatEnergicentmmochdennyttasomkanförväntas: 

LNollaltemativet(motsvarardagensverksamhet),årskostnad4,00miljonerkronor.Detta 
altemativ mnehärattEnergicentrumförtsätterattarbeta som idagmedrådgivningvid 
energie^ktivisering,introduktionavvissnyteknik,medvisststödtill 
energief^ktivisermgidets.k.Miljonprogrammetochmedstatistik. 

2.Ettutvecklataltemativ,årskostnad6,90miljonerkronor.^altemativetutvidgar 
Energicentrum sin verksamhetmedkonkretstödtillförvaitningarsomhyr lokaler, 
projektlednmgochdriftstödtillbolagen,finansieringslösningarochmedintroduktionav 
mer nyteknik. 

3.Ettfullskaligtaltemativ,årskostnad,7,80miljonerkronor.ldettaaltemativ,somären 
ytterligareutvidgningavdetidigaretvå, fökuseras dessutom på upphandlmgar och 
avtalsmodeller, stödtill livscykelanalyser, stöd till uppmstning av dets.k. 
Miljonprogrammetoch till exploateringsprojekt.Avsikten är därvid inteattmiljöför-
valtningenskallsvaraförupphandlingarutangestödtiil servicenämnden ochandra 
förvaltningaroch bolag som genomförupphandlmgar. 

FörvalUimgenförordardettredjealtemativet,^^ettfullskaligtaltemativ^^,meden 
årskostnadpå7,80miljonerkronor.Motiveringenärattverksamhetenkanarbetameden 
störredelavdenoutnyttjadepotentialförenergiefifektiviseringsomfinns,enstörredelav 
de 85^lÖnsammaåtgärdersomidag mte genomförs, samtlättare svara upp till de behov 
som finns hos bolagen och förvaltnmgama. Kostnadseffektiviteten ärdärförstörstför det 
tredje altemativet. 

Detkan diskuterashumvidaenergicentrums verksamhetheltochhålletskall finansieras 
viaskattemedelellerommanböröverväganågonförmavintäktsfmansiering. Enligt 
förvaltningens mening ärkostnadenförenergicentrum,ävenmedaltemativ 3, sålitenatt 
enintäktsfinansieringkanfahögatransaktionskostnader.Energiefiektivisermgsutred-
nmgenharju övertygande visatattföretagochkommunerbehöverekonomisktstödäven 
förattkommaig^gmedmycketlönsammaenergibesparingar.Detkantesigsomen 
paradoxal slutsats.Mendetärävenförvaltnmgensuppfattning,attdetnärdetgäller 
energicentrum är lönsamtförstadenatttiilskapaenfrinyttighetsominitierarenergi-och 
kostnadshesparmgar.Medenmtäktsfinansieringskulleenergicentmmocksåriskera 
hamnaienkonkurrenssituationmedprivataföretagmomenergirådgivningsområdet.Det 
vore mycket olyckligt eftersom en av energicentmms viktigaste uppgifteräratthjälpa 
stadens förvaltningar och bolag attanlitaexperthjälp föratt sparaenergh 



TJÄNSTEUTLATANDE 

Fråganomvilkenamhitionsnivåstaden skall hamed energicentmm ochhurstor 
verksamhet staden är bereddattfinansierafarpåsedvanligtsättavgörasidetkommande 
budgetarbetet. 

IrapportenredovisasförstderesultatsomEnergicenU^umuppnåtthittillsuppdelatpåfyra 
verksamhetsområden, samtden potential till besparingarsomfinnsidetarbete som 
Energicentmm medverkat i. 

Därefterredovisas resultatetav de djupintervjuer som undervmtem2008-2009 
genomförtsmedEnergieentmmskunder^samarhetspartners inom staden. 
Intervjupersonerna, somharchefs-ellerspecialistfimktioner, har sedan uttalat önskemål 
omEnergicentmmsframtidaarbete och beskrivithinder ochmöjligheterför 
energieffektivisering. 

GmndatpåEnergicentmmsverksamhet idag och påmtervjupersonemas synpunkter 
presenteras sedan vilkennyttaEnergicentrumkangöraiframtiden. För de tre altemativen 
redovisas förslagpåinsatsermomfyraverksamhetsområden, hudget och organisation 
med förslagpå bemannings funktioner. 

Bilagal Energicentmm-idag ochiframtiden 
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Miljöförvaltningenharistadensbudgetför2009fattiuppdragatttaframförslagtillen 
eventuell permanentning avverksamheten. 

Energicentmm (EC) mrättadesimars 2006 efter beslutiKommunstyrelsen och inrikt-
nmgenbeslutadesiMiljö-ochhälsoskyddsnämnden23 maj 2006. Syftetäratt samord
na och initiera energiefiektiviseringsåtgärderistadens eget ^stighetshestånd och verk-
samheter. EC finansieras förnärvaradeochframtom2009-12-31med stöd frånmil-
jömiljarden.Verksamhetenharidag2,7personeranställdaochenårsbudgetpåca4 
miljoner kronor. 

Stadens förvaltningar och bolag användervarje år energi till en kostnad av2l00miljo-
nerkronor. 
EC kan bidra tillattkomma över detfaktumatt85^av de lönsammaåtgärdemaför 
effektiviseringmte normalt genomförs (Statens energieffektivitetsutrednmg2008,^^^ 
^^^^.^^^). 

EC harinitieratåtgärder som påbörjats med potential attpåsiktminskaenergianvänd-
ningen med 45 50 miljoner i^onor och bidragit till konvertering av oljepannor som 
minskatväxthusgasutsläppenmed 10.000-20.000ton. 
Ide interyjuersom gjorts med stadens förvaltningar och bolag anser över 80^avm-
teryjupersonemaattEC^sfunktion som bollplank och diskussionspartnerärmycket 
viktig och drygt90^avmteryjupersonemaanserattspridning av goda exempelär 
mycketviktigellerviktigförenergiarbetetistaden. 
ftaktmedattEC blivitmer känt och att betydelsen av energieffektiviseringtydligare 
pekas utistadens budget, har efterfrågan påEC^stjänsterökatstort. 

Härredovisas3förslagpåen permanentad verksamhet: 

1.NoUaltemativet. ÅrskosUiad:4^00miljonerkronor.Verksamheten kan förtsättasom 
idag, medstatistikinsamlmg och stöd tillstadens bolag ochförvaltningar. Stödforme-
todik,rådgivningför energieffektivisering och energiledningssystem, förtsätterockså. 
Likasåförtsätterpågåendeprojektkringmiijonprogramsområdenaochnyteknik,LED 

^ framförallt. 

^ 2.Ettutvecklataltemativ.Årskostnad: 6.90miljonerkronor.Innebärattdagensverk-
^ samheten utvecklas med utgångspunktfrånönskemålenfrån de mteryjuadesamarbets-
^ personemaistadens förvalUiingar och bolag och attmöjligheten till att stadennårmå-
^ lenökar.fdetaltemafivetkanarhetetutökasmedettutvecklatstödtillhyresgästerav 
^ dentypen som idag skeriBromma.lnomfastighetsutvecklmgsområdetkanEC bidra 
^ med utökad rådgivningikoni^eta projekt för effektiviseringhos bostadsbolagen, ge 
^ stöd till mtiner kring den intema energistatistiken, fungera som stöd för upphandlingar 
^^ inom teknik, metoder och avtalsmodeller.Detintemationellaarbetet och stöd tillfinan-
^^ sieringslösningar kan också utvecklas. 

3.Ettfullskaligtaltemativ.ÅrskosUiad: 7̂ 80 miljonerkronor.Altemativet byggerpa d^ 
^^ två tidigare med tillägg om projektledningförkonkrete^ktiviseringibostadsbolag 
^^ ochförvaltningarliksommedutökad sakkunskap och expertstödtillbyggherrarvid 
^^ framtida exploateringsarheteexempelvispåÅrstafältet. 
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WSP har bistått Energicentrum att utvärdera den nuvarande och fi-amtida verksamheten 
avseende innehåll, resultat samt kostnader för genomförande. Utvärderingen baseras på 
kvalitativa telefonintervjuer med chefer och specialister från 14 av stadens förvaltning
ar och bolag som är målgmpp för Energicentrums verksamhet. Arbetet har utförts av 
Margot Bratt och Maria Nilsson, båda WSP 

De mål som staden arbetar mot är att minska energianvändningen med 10 % till 2011 
(2006 som basår), att minska C02e utsläppen från 3,5 till 3 ton per person och år till 
2015 samt att bli fossilbränslefiitt till 2050. För att åstadkomma detta behöver förvalt
ningar och bolag kartlägga sm energianvändnmg, genomföra åtgärder och redovisa re
sultat. 

1. utvärdering av Energicentrums (EC:s) verksamhet 

Stockhohns stad äger och förvaltar ca 13 miljoner m2 lokal- och bostadsyta och köper 
ca 2.3 TWh energi per år, vilket kostar ca 2100 miljoner kronor per år. Om staden når 
målet till 2011 (10%) skulle kostnaden för köpt energi minska med cuka 210 miljoner 
kr per år, räknat i dagens prisnivå. Om snabba och rationella metoder för energieffekti-
visermg tillämpas på stadens totala bestånd kan den årUga energikostnaden mmska med 
mmst 420 miljoner kr, eller ca 4000 miljoner kronor i livscykelvmst\ 

13 miljoner m2 lokal- och bostadsyta 
2,3 TWh energi som kostar staden 2100 miljoner kronor per år 
10 % besparing minskar de årliga kostnadema med 210 miljoner kronor 
En högre ambition kan ge årliga besparingar på 420 miljoner kronor och en 
livscykelvinst på investeringama på 4000 miljoner kronor 

Tabell 1. Några nyckeltal som rör stadens energianvändning 

I 
?: 

Energiefföktiviseringsutrednmgens betänkande^ "Vägen till ett energieffektivare Sveri
ge" har bedömt att det är möjligt att mmska energianvändnmgen i Sverige med 14 %, 
dvs 50 TWh till 2016 genom lönsamma effektiviseringsåtgärder inom sektom byggna
der och service. Ett problem är dock att 85 % av de energieffektiviseringsåtgärder som 
utrednmgen bedömt som lönsamma mte genomförs. De viktigaste orsakerna till att de 
inte kommer till stånd är bristande kunskap om att effektiviseringsmöjligheten finns, 

/ "Möjligheten att nå energieffektiviseringsmålet i Stockholms stad till 2011", WSP 

^ Vägen till ett energieffektivare Sverige. SOU2008:110 
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tveksamhet kring åtgärders lämplighet och lönsamhet, tidsbrist, finansieringssvårighe
ter, strängare lönsamhetskrav samt brist på engagemang eller kompetens i organisatio
nen. Utredningen lyfter i sitt slutbetänkande fram ökad kunskap via mformationsinsat-
ser som en avgörande faktor för att flier ekonomiskt lönsamma energieffektiviseringsåt
gärder ska bli av. 

Även Stockholm stads miljöförvaltning konstaterar i sin rapport '"Minskade utsläpp av 
växthusgaser i Stockholms stad år 2015 " att förmågan att engagera nya gmpper både 
internt och extemt i staden kommer att ha avgörande betydelse för vilken målnivå som 
kan nås på längre sikt. Energicentrums verksamhet syftar till att inspirera och bistå för-
valtnmgama och bolagen att komma över de ovan nämnda hinder som finns för att 
energieffektiviseringsåtgärder ska genomföras. 

Sannolikt klarar staden inte målet på 10 % effektivisering mellan 2006 och 2011 om 
inte takten på arbetet ökar ordentligt under 2009 och 2010.1 stadens budget för 2009 
har ambitionsnivån ökat jämfört med tidigare vilket kan ge större besparingar jämfört 
med traditionell fömyelse av fastigheter, som brukar innebära en effektivisering på nå
gon procent per år i ett bestånd. En grov uppskattaing visar att staden når 3-4 % effek-
tivisermg under perioden. Storleken kommer att klargöras under 2009 och 2010. 

Energicentrums organisation och resurser idag 
Energicentmm är en del av stadens klimatarbete och iruättades i mars 2006, med syfte 
att samordna och initiera energieffektiviseringsåtgärder i stadens eget fastighetsbestånd 
och verksamheter. Energicentrum drivs som ett miljömiljardsfmansierat projekt t.o.m. 
2009-12-31 av Miljöförvaltnmgen i samverkan med Fastighetskontoret. Verksamheten 
har idag 2,7 personer anställda och en total budget för åren 2006 till 2009 på 14,9 mil
joner kronor. Då efterfrågan på Energicentmms tjänster ökade dramatiskt under 2008 
har en anmälan om utökad budget med 1,35 miljoner kronor gjorts. Det ger en årlig 
kostnad på ca 4 miljoner kr per år. Tiden som EC lagt ner har ungefar fördelats lika på 
de 4 arbetsområdena (se nedan "Vad har Energicentrum gjort) 

I Personal kostn 

konsulter 
alnfoimation 

G Investeringar 

Bild 1. Fördelning av kostnaderför Energicentrums verksamhet. 

Knuten till Energicentrum finns en styrgmpp som består av representanter från Fastig
hetskontoret, Idrottsförvaltningen, Stadsbyggnadskontoret, Svenska Bostäder, Sisab 
och Miljöförvaltningen. Dämtöver finns en referensgrapp med representanter från när-
mgsliv, myndigheter och högskola knuten till verksamheten. 
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Energicentrums mål 
Måletför Energicentmms verksamhetäratt bidra till 

^ att energianvändningenistaden kartläggs, 
^ attmmskaenergianvändningenmedl0%till2011med2006 som basår och 
^ attläggagrundenför50%energieffektiviseringpålängresikt. 

Styrande dokumentförinriktningenärstadensMiljöprogram2008-2011,KS beslutom 
inrättandeav Energicentrum, Rapporten "Minskade utsläpp avväxthusgaseriStock-
holms stadår 2015" ochProjektplan för Energicentrum. 

Vad harEnergicentrumgiort^ramtill idag? 
Energicentrums arbete härunder 2007-2009varitinriktatpånedan angivna områden. 
Förattspridainförmationomnyteknikochgodaexempel som genomförs inom staden 
finns ettnyhetshrev och en ^ebbsidav^^w .̂stockholm.se^energicentrum. 
EC har initierat åtgärder som påböljats med potential attminska energianvändningen 
med 45-50 miljoner kronor och bidragittillkonvertering av oljepannorsommmskat 
växthusgasutsläppenmedl0.000till20.000ton. 

1. Energieffektivisering i stadens byggnader - konkreta projekt & rådgivning 
Målgmppen för arbetsområdet har varit de flesta förvaltningar och bolag som EC 
samarbetar med. Både målgmppen, de enskilda projektens omfattning och antalet 
projekt kan utökas. 

9 EC har initierat och bekostat en förstudie om effektivisering på Fastighetskon
toret som omfattar 144.000 m2 lokalyta. EC har även ekonomiskt stöttat pro
jektet som leder till en årlig besparing på 32 % eller 4 miljoner kronor (Fastig-

Eä hetsnämnden 3 febmari 2009). 

I • EC har stöttat energieffektivisermgen på Micasa AB, vilket på några års sikt 
I beräknas leda till en årlig besparing på 32 % eller 35 miljoner kronor/ år. 
-§ » E C stödjer energieffektiviseringen även på andra förvaltnmgar och bolag som 
I Idrottsförvaltnmgen, Trafikkontoret, Utbildningsförvaltnmgen, Sisab och 
I stadsdelsförvaltnmgar. Det har bl.a. lett till att olja ersatts av solkraft och berg-
I värme liksom till en ökad skjuts på allmän effektivisering och nya tekniker. De 
3 årliga besparingarna bör på sikt hamna på 10-tals miljoner kronor. 
i I » E C driver och samordnar ett projekt för mdividuell mätnmg och debitering av 

I 
värme och varmvatten hos Stockhohnshem, Svenska Bostäder och Familjebo
städer. I projektet, som ska leda till en avtalsmodell för debitering, mgår även 

I I Fastighetsägarna och Hyresgästföreningen. Projektmål: Mmskad energian
vändning med 15 %, vilket på sikt kan leda till årliga besparingar på mer än 50 
miljoner kronor. 

» Energiledning - EC har mitierat och med konsulter stöttat mförande av energi
ledningssystem vid Fastighetskontoret. Det ger förvaltningen möjlighet att ha 
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kontroll över sin energianvändning och vilka installationer som finns, vilket är 
enfömtsättnmgförframtidaenergieffektiviseringar. 

Energijägare^ECharfinansierat en person som anställts vidBronunaStads-
delsförvaltningmeduppgiftattvarabehjälpligiarbetetmedatteffektivisera 
energianvändningenistadsdelensförskolor.ProjekttnåhSpara20%elvid5 
enheteroch5%elvid21enheterunderettår.Arbetetkommerattbådeklargö-
raförhållandethyresgäst-fastighetsägare(mcitamentförattsparaenergi)och 
attkunna tillämpasistörre skala. Omresultatettillämpashosallaförvaltningar 
somärhyresgäster, sparar stadenca. 32 miljoner kronorper år. 

2. Ny teknik - Staden som föregångare och skyltfönster 
Målgmppen för arbetsområdet har hittills främst varit en handfull förvaltningar, 
men fler kan omfattas i framtiden. 

Belysning (LED eller dioder). EC har initierat ett stort antal LED-projekt i sta
den, exempelvis i förskolor i Hässelby, 72 kontor på Kulturförvaltningen, 
Stadsbiblioteket, Stadshuset, St Erikshallen, Kvambackaskolan och som park
belysning. Stödet gäller framförallt utredning, projektering och begränsade pi
lotinstallationer så att bolag och förvaltningar får ett beslutsunderlag att gå vi
dare från. Projektmål 30-80 % mmskad elanvändning. Tillämpat på hela staden 
kan på sikt årliga besparingar på mellan 50 till 100 miljoner kronor uppnås. 
Solceller -EC har engagerat Uppsala universitet för en utvärdering av stadens 
5 anläggningar. Ett preliminärt resultat är att stadens anläggningar tillhör lan
dets bästa, vilket delvis förklaras av att solinstråhimgen i Stockholm är jämför
bar med Centraleuropa (källa: EU-kommissionens Photovoltaic Geographical 
Information System). Projektet mynnar ut i en rekommendation för upphand
lmg, installation och drift av solcellsanläggningar. EC informerar berörda delar 
av staden och hjälper till att ansöka om statligt finansieringsstöd. Det kan leda 
till en "hemmamarknad" och att staden är samordnad med regionala aktörers, 
t.ex. Regionplane- och Trafikkontorets, planer på området. 
Nybyggnadsprojekt vid Norra Djurgårdsstaden. Introduktion av ny teknik, ex
empelvis minskade köldbryggor, bättre fönster, LED belysning och smarta nät. 
EC har löpande rådgivning till berörda förvaltnmgar. Projektmål: mmska ener
gianvändningen betydligt jämfört med BBR:s energikrav vid nybyggnation. 
EC har testat och gjort noggranna mätningar på en applikation (Dryswitch) 
som effektiviserar torkskåp, vilka kräver mycket energi. 100 Dryswitch har 
placerats ut på förskolor. Staden har mellan 5000 och 6000 torkskåp bara på 
förskoloma. Resultatet visar att det går att halvera energianvändningen, vilket 
bland stadens alla förskolor kan spara ca. 1,5 miljoner kronor årligen 

3. Ombyggnad av miljonprogrammet ~ 40 år till nästa gång 
Målgmppen för arbetsområdet är främst stadens bostadsbolag. 
Inom en tioårsperiod behöver ca 60 % av det befintliga flerbostadshusbeståndet i 
Stockholm renoveras. Det är angeläget att möjligheten att energieffektivisera tas till 
vara, eftersom lönsamheten är gynnsammare i samband med renovering än som en
skilda åtgärder. Det kan dröja 30-50 år innan motsvarande möjligheter till kost-
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nadseffektiv energieffektivisering återkommer. EC är verksam och/eller driver föl
jande projekt mom området: 

EC har medfmansierat ett forsknmgsprojekt för att fa fram bra exempel på 
energieffektiv renovering av miljonprogrammets fierbostadshus. Syftet är att 
uppnå 50 procent besparing genom de åtgärder som ska testas i ett demonstta-
tionshus i Husby. Målet är att rimlig lönsamhet ska nås genom att nyttja in-
dusttiell byggteknik och den repeterbarhet som finns i miljonprogrammets be
stånd. Projektet drivs i samverkan mellan Svenska Bostäder, IVL och EC och 
del av finansiering sker via Energimyndigheten/ Cerbof I projektet ingår även 
ett scenario med 90 % effektivisering. 

SYNENERGY (EU) Ett samverkansprojekt lett av EC för att minska energian
vändningen i miljonprogramsområdet Husby - Avslag från EU, men samver
kan fortsätter mellan Svenska Bostäder, Idrottsförvalttimgen, Sisab, Forttun 
och EC. Nya ansökningar planeras. 

VEE (Varsam energieffektivisermg) Syftet är att få tillstånd en förståelse för 
miljonprogrammets energiproblem hos berörda förvaltiiingar. EC har initierat 
och driver ett dialogprojekt med samverkan mellan Stadsbyggnadskontoret, 
Stadsmuseum, bostadsbolagen och extema experter. Projekttnål: Minskad 
energianvändnmg med 50 %. 

3H - Energi. EC finansierar forskningsprojekt med syfte att ta reda på samband 
mellan byggnaders tekniska systemval, kontinuitet i drift, inomhusmiljö - och 
energiprestanda för att underiätta för bostadsbolagen i samband energirenove
ringar och nybyggnad. 

4. Uppföljning - statistik - och utvärdering 
Historiskt har staden haft en svag aning om energianvändnmgen. Att samla m och 
sammanställa tillföriitiig statistik är en stor och svår uppgift, beror av flera aktörer 
och är till mycket stor nytta för alla förvalttimgar och bolag ("att mäta är att veta"). 
Ett absolut fi-amtida krav är att energin redovisas i kWh och inte i kronor. 
Det finns stor efterfrågan på att Energicentrum svarar för kontaktema med Forttim 
om statistikinsamling, istället för att varje enskild förvalttiing (ibland to.m. enskil
da skolor) och bolag gör det. 

I « Stt-ategi för energistatistik i Stockholms stad. EC har tagit fram en rapport som 
I presenterar analys av stadens statistikbehov. Fortsatt arbete för att sprida skrif-
i ten. Rapporten föreslår en samordnad statistik via programmet e-nyckeln och 
I I med samverkan från Fortum. EC försöker unplementera denna modell. 
f l » E C ägnade flera månaders arbete med insamling, bearbetning och presentation 
I I av stadens energianvändnmg som 2007 skedde i samband med framtagande av 
I l statistik och åtgärder som krävs för att mmska utsläpp C02e per invånare från 
I I 3,5 till 3 ton till år 2015. En uppföljning av genomförda och planerade åtgär

der sker under 2009. 

I l • eNyckeh) - Samverkan med Energimyndigheten i vilken EC är myndighetens 
förlängda arm på gräsrotsnivå för statistikinsamling och bearbetning. 
E-nyckehi är en databas för landets fastighetsägare där det fmns möjlighet att 
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jämförasmfastighetmotreferensvärden.Närmastär det exploateringskontoret 
som vill använda hasenföruppföljnmg. 

Sveby^Brettnationelltsamverkansprojektmedsyfteattsäkra uppföljning av 
kraveniBBR. EC är delansvarig och delfinansiärför2av8delprojekt. Syftet 
ärattfåframreglerförhurdenyaBBRkraven skall uppnås. 

EC har svaratföruppföljnmg och utvärdering även tekniklösningmed solvär
melagring och ventilationienförskolaiÄlvsjö. Projektet gav inte de resultat 
som utlovats. Resultatenavuppföljnmgenvisarattdennatyp av system skall 
undvikasiförtsättningen. 

^i^^drag och metod 
Telefönintervjuer har genomförts underjanuari 2009. Urvaletavpersoner har skettmed 
utgångspunktfrånhurberördadeärav Energicentrums verksamhet och de frågorsom 
ställtstillpersonemaharutgåttfrånettförmulärsomskickatstill intervjupersonen in
nan intervjutillfället. 

Nedan presenteras ettsammanställtresultatfrånl4genomfördateleföninteryjuer. In-
teryjuemahargenomförtsunderjanuari2009medrepresentanterfråndeav stadens 
förvaltningarochbolagsomharchefs-ellerspecialistfimktioner.Urvaletavpersoner 
harskettmedutgångspunktfrånhur berörda deäravEnergicentt^umsverksamhet. 

Er^areni^eteravoch synpunkterna Energicentrums arhete 
Energieentrumarbetarpåenradolikasättförattminskaocheffektiviseraenergian-
vändningenhosstadensförvaltnmgarochbolag.Blandannatskerdettagenomatt 
Energicentrum agerar bollplank, spriderinförmation,kunskapoch godaexempel till 
förvaltningarochbolag. EC finansierar ocksånya tekniklösningar ochmetodersamt 
hjälpertilliarbetetmedatthittaandrafinansiermgsstöd. Energicentram stödjer också 
tillämpning avrationellametoderförenergieffektivisering och synsättetattalla mve-
stermgarska betraktasiett livscykelperspektiv (LCC,lifecyclecostellerLCP,lifö 
cycle profit). 

l^nergieentrumsrollsom stöd oeh diskussionspartner 
Drygt 80%avinteryjupersonemaanserattEnergicentrmns funktion som hollplankär 
mycketviktigellerviktigförenergiarhetetistadens förvaltningar och bolagsamtför 
möjligheten attnåstadensenergunåh^vrigaanserattfunktionen är ganska viktig.I 
stortsettärallanÖjdaellermycketnöjdamedstödetdeharfåttfrånEnergicentmmoch 

^^ tyckerattdetärviktigtattdetfmnsen"sambandscenttal"förenergifrågomainomsta-
^^ dens organisation. 

^oda(ochdåliga)exempel 
^^ Drygt90%avmteryjupersonemaanserattspridnmgavgodaExempelärmycketvik-

tig ellerviktigförenergiarhetetistadens förvaltnmgar och bolag samtförmöjligheten 
attnå stadensenergimål.Övrigaanserattarbetetmed goda exempel är ganska viktig. 
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Åven"dåliga"exempel,atttalärdomav,efterfrågas.Exempelsomefterfrågasärbåde 
exempel om olikatekniskalösningar, om förankringsprocesser och finansiering. 

l^unskapsspridandeaktiviteter 
Energicentmmsnyhetsbrev,v^ebbsidaoch seminarier ansesallasom viktiga, både för 
arbetetistadens förvaltningar och bolagsomförattnåstadensenergunål. Synpunkter 
harframkommit om attwebbsidansexistensärdåligtkänd.Fåav de tillfrågade gårpå 
desemuiariersomarrangerasavEC,mendeansesändåviktiga.Flerahargettförslag 
påatt semmariemaersättsmednätverksttäffar därstadens förvaltningar och bolagpre-
senterarresultatfrånprojektsom genomförts inom staden. 

ILCC oeh rationella metoderför effektivisering leder till stora besparingars 
okunskap ett hinderförattnyttja 
Drygt 75%av de mteryjuadeanserattdetfinnsen praktiskpotential för attnåstadens 
mål,menattdetidagfinnshmderförattanvändarationellastorskaligametoderför 
energieffektiviseringistörre utsträckning. Detfrämstahindretsom uppges är kun
skapsbrist, både hos de som upphandlar entreprenaderochbeslutsfåttare.Interyjuper-
sonemaanserattEC haren viktiguppgiftiattsprida införmation ochkunskapomra-
tionellametoderför effektivisering. 

VadgällerLCCärdetän fier som anserattmetodenharpraktisk potential för attnå 
stadensenergunål. Drygt 75%av de intervjuade anser attLCC:s praktiska potential är 
mycket stor och25%anseratt den är ganska stor.Ävenhärbehövsmerinförmation 
ochkunskapsspridning.BraverktygförLCC-kalkylerefierfrågas också. Ettproblem 
som tas upp är okunskap och bristpålångsiktighet^ attdetfinns kravpåatt investermg-
arska varalönsammafrån dag ett och att dettaär ettfundamentaltproblem. 

^töd för att söka extern finansiering 
FlertaletavmtervjupersonemaanserattEC:s arbete medatthjälpatillatthittafinansie 
ringförförstudierochdemonsttationsprojektärmycketviktigtellerviktigt.Andraan-
ser att de självaharbåde kompetens oehmöjlighetatt själva startademonsttationspro-

Intervjupersonemaficksvarapåomdeanserattdetfmnshinderför attnå stadens 
energimål och vad som är den enskiltviktigastefråganför EC och staden attfökusera 
påframöverförattenergunålet skakunna uppnås till 201L 

^^ Många lyfteruppEC:sbehovavmerpersonalförattkunnafungerafulhut som stöd 
^^ tillförvaltnmgar och bolag ellerattdet egna bolaget ellerförvaltningensaknarperso-
^^ nal.Densupportsom efterfrågas mestärattEC skakunna vara behjälpligamedrelativt 
^^ kort varsel samt operativtkunnahjälpatillmed energistatistik, beräkning av livscykel-
^1 kostnader, driftfrågor och beställarstöd vid upphandling. Detfinns ocksåönskemål om 

attnågonvidEC arbetarmriktatmot bostadsbolagen samt en person som arbetarinrik-
tatpåenergifrågan vid exploatering. 
Isammanhanget lyftes även de egna bristande personella och ekonomiskaresursema, 
förattkunnaarbetamedenergieffektiviseringsarbete. Behoven ski^ersigåtmellan 
bolag och förvaltningar.Vidvissastadsdelsförvaltningarfinnsmgen som ansvararför 
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energiarbetet.Inågraavbolagenhar de stor bristpå både driftpersonal och projektleda
re som kan driva effektiviseringsarbetetiunderhålls-och ombyggnadsprojekt. 

Politikers oeh ledningsstöd viktigförattnåenergimålet 
Behov avattEC arbetarmedpolitiskförankrmgoch acceptans förattdrivaettlångsik-
tigtenergieffektiviseringsarbeteansermerpartenavdetillfrågadeärettmåsteförattnå 
stadens mål. Detärframföralltviktigtattökakunskapen om vilkaresurser som behövs 
förattdrivaettsådantarbetesamtvilkenutväxlmgdegeriminskadekostnaderförsta-
den.Samtdessmöjlighetattnåsåvälkortsiktigasomlångsiktigaenergi-ochklimat-
måhEttledidettaarheteäratttafram gemensam statistik, riktlmjerochmetoderför 
genomförande samtkommunikationavresultat. Nedanstående citat sammanfåttarväl 
fierarespondenterssvar. 

"ECmåstehamandatfrånlednmgenistadenattbegärainenergistatistikårligen enligt 
engivenmall,taframeninstmktionförberäkningaravC02esåattallaräknarpå 
sammasättistaden.TaframriktlinjerförberäknmgavLCCochtillhandahållavilken 
energiprisutveckling och de räntenivåer som vi skaräknamed.Därutöverärdetviktigt 
attresultatpresenterasförbeslutsfått^ma" 

Omrationellametoderförenergieffektivisermgskafånågongenomslagskraftkrävsatt 
stadens ledningtarinitiativ.Förattnåditkrävsattkunskapenommöjligaresultatnår 
framtilldesombeslutar.Häranserde intervjuade attEC har ettansvarattbidratill 
ökad kunskap. 

l^nternationelltarbete 
Intervjupersonema fick ocksåriktade frågor om erfarenhet och behov av stödmed in-
temationelherfärenhetsuthyteienergifrågor och om de hadeplanerinför Sveriges EU-
ordförandeskap. Merpartenharintenågotintemationelherfarenhetsutbyte idag. Ett 
antal haruttrycktmttesse för att deltaiEU-projektellermotsvarande,framföralltför att 
fåmedel till förstudier, program ochinvesteringar,menocksåförattdetärintressant 
att byta eriarenhetermedkommuneriandraländersomkommit längre än staden. Någ-
raharuttrycktskepsisdådetblhenstömingidetordmariearbetetsamtattdeanseratt 
Sverige liggeriframkantvadgällerteknik mom energiområdet. 

Sveriges ordförandeskapil^U 
Inför Sveriges ordförandeskapiEU där satsningkommeratt ske påklimat-energi-och 
miljöfrågan är detfyraförvaltt^ingar som angerattde kommeratt beröras.Tvåav dem 
kommerattvisaupp stadens energiarbetegenomstudiebesökvidHammarby Sjöstad 
samtgenomatt införmeraom NorraDjurgårdsstadensomklimatneuttal stadsdel och de 
energief^ktiviseringsåtgärderinybyggnationsomkommeratttillämpas. 

^̂  vilken n^tta kan Energi^entrumg^rai^ramti^en^ 
För attkunnamöta de behov som ställs framöver behöver EC:s verksamhetkontinuer-
ligtvidareutvecklas. Stockholm stads energhnål ochdeenskildaförvaltningamaoch 
bolagens egnamål spelaren storroll för hurutvecklingenskaske. 
DetpågårsomredovisatsenradolikaaktiviteterinomEnergicentmmsverksamhetför 
attstödjaenergieffektiviseringsarbetetistaden.Istortärförvaltningarochbolagmyck-
etnöjdamedEnergicentrums msatser och anseratt deras arbete ärviktigt.Itaktmedatt 



klimatfråganakttialiserats och stadens ledningställt ökade kravpå operativt energief 
fektiviseringsarbeteistaden,hararbetetmtensifieratsiförvaltt^ingarochbolag. Detta 
harismttu^letttillattefterfråganpåEnergicentt^mstjänsterharökatallabehovkan 
inte tillgodoses idag. 

Permanenta Energicentmms verksamhet 
Kostt^adenförECkanställasirelationtill den besparing om210^420miljonerkronor 
perårsomkanuppnåsomstadensenergimålnåsoch/ellerrationellametodertillämpas 
fiilltutistadensförvaltningarochbolag.Detärdocksvårtattutskiljahurstordelav 
den potentiellamåluppfyllelsen som skulle kunna tillskrivas Energicentmmsverksam-

IdenedanbeskrivnaaltemativenökarkosttiadseffektivitetenförEnergicentrummed 
ökadbudget.Anledningenärattverksamhetenkanarbetamedenstörredelavdenout-
nyttjadepotentialförenergiefföktiviseringsom finns, enstörredelav de85^1ön-
sammaåtgärdersomidagintegenomförs(fullskaligtaltemativ),samtlättaresvaraupp 
till de behov somfinns hos bolagen ochförvaltt^ingama(utvecklataltemativ). 

Fleraavdeinteryjuadeangerattdevillhaökatstöd,snabbareresponsfrånECoch 
kunnafamerhjälpidetoperativaarbetetförattkunnanåstadensenergunål.Demter-
vjuadeanserattECbörförstärkaspåenrad områden ochserdetsomviktigtattstaden 
finansierar EC:s verksamhet. 

Härredovisastte förslagpåen permanentad verksamhet. Allatre byggerpåattEnergi-
centrumären Övergripande kommunal verksamhetsomkanförtsättaupplevas som 
saklig ochneutral,vilketvaritenframgångsfåktor. 

a. NoUaltemativet (-dagens verksamhet) 
b. Utvecklataltemativ 
c. Fullskaligtaltemativ 

1! 

I 

alternativet 
utvecklat 
alternativ 

FuHskaligt 
alternativ 

Energieffektivisering i stadens byggnader -
konkreta projekt & rådgivning 

1. Rådgivning och förstudier av projekt för 
energieffektivisering 

2. Rådgivning energiplaner 

3. Individuell mätning/ debitering värme & 
varmvatten 

4. Energijägare för förvaltningar som hyr lo
kaler- storskalig tillämpning 

5. Upphandling teknik, metoder & avtalsmo
deller till alla förvaltningar 

X* 

X 

XX 

^ 

X 

XX 

XX 

' 

^ 

X 

XX 

XX 

XXX 



6. Finansieringslösningar & internationellt 
arbete 

(X) 
' 

Ny teicnik (staden som skyltfönster) 

1. LED 

2. Solceller 

3. Stöd vid exploatering vid Norra Djurgårds
staden 

4. Utökat stöd till framtida exploateringspro
jekt (t.ex. Ärstafältet) 

5. V8nnoåterYinning(FrX) 

6. Solavskärmning: minskad värme& kyla 

7. Energianvändning i utomhusmilj öer 
/belysning, värmeslingor osv) 

8. Övrig utveckling ny teknik (t.ex. isolering, 
kyltekniker, dagsljus i lokaler) 

XX 

X 

^ 

(X) 

XXX 

X 

XX 

X 

X 

^ 

' 

XXX 

XXX 

X 

XX 

XX 

XX 

X 

^ 

' 

Miljonprogrammet 

1. Forskningsprojekt av samma typ som i 

2. EU-ansökningar av samma typ som Syne-

3. Varsam energieffektivisering 

4. Projektledning & driftteknik hos bostads
bolagen 

5. LCC- och upphandlingsstöd (t.ex. vind
energi) till bostadsbolagen 

Uppföljning & statistik 

1. Övergripande statistikinsamling och råd
givning 

2. Nationell avstämning (eNyckeln mm) 

3. Bearbetmng av statistik hos enskilda för
valtningar & bolag 

Tabell 2. Arbetsområden för de olika fi-amtida alternativen av Energicentrum 
* Ökat antal Xska uppfattas som att Energicentrum kan arbeta mer medfi-ågan, relativ skala 
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Organisation 
Energicentrum är en del av stadens klimatarbete. För att stärka EC's mandat och för-
ankrmg föreslås att det till styrgmppen rekryteras deltagare på förvalttiingschefsnivå. 
Förslag på deltagare i styrgmppen: Stadshus AB, Stadsledningskontoret, ett bostadsbo
lag, Fastighetskontoret, Sisab, Utbildningsförvalttimgen och Miljöförvaltningen. 

Bemanning/ funktioner 

Projektledare 
Projektledare 

Informatör 

Energijägare* och utveckling ny teknik 

Byggnadingenjör/ tekniker 

Juridisk och ekonomisk expert 

alternativet 

X 
X 

X 

Utvecklat 
alternativ 

X 

X 

X 

X 

X 

Fullskaligt 
alternativ 

X 
X 

X 

X 
X 

X 

Tabell 3. Bemanning/jUnktioner för framtida Energicentrum 
* Funktionen bygger dels på dagens projekt i Bromma och dels på miljömiljardsprojektet Klimatakuten 
som bedrivits på Miljöförvaltningen och som avrapporteras 2009. Klimatakuten utgör ett stöd för stadens 
skolor att minska sin energianvändning. 

Budget 
Budgeten för ett permanentat Energicenttnm föreslås fördelas på samma sätt som hit
tills, d.v.s. ungefär 55-60 % tekniska konsulter, 30-35% egen personal, 5-10 % infor
mationsaktiviteter och 2-5 % investeringar för goda exempel och demonsttation. 

Årskosmad, miljoner kronor 
alternativet 

4,00 

Utvecklat 
alternativ 

6,90 

Fullskaligt 
alternativ 

7,80 
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Remitteringsmapp 
Ärende: Utredning om att göra Energicentrum till en permanent 
verksamhet 

Inkom till KF/KS kansli den  

Behandling i övrigt:  

För yttrande senast: 25 september 2009 

Stadsdelsnämnderna  Facknämnderna  Övriga 
Bromma sdn Exploateringsnämnden Slk 
Östermalms sdn Stadsbyggnadsnämnden Stockholm Stadshus AB 
Skarpnäck sdn Miljö- och hälsoskyddsnämnden SISAB 
 Fastighetsnämnden  
 Trafik- och renhållningsnämnden  

 


